
 

 

PER LA NO DESAPARICIÓ DE LA FIRA ARTESANAL DE NADAL DE 
SABADELL 

LA FANSA 

 

 

Presentem aquesta moció per fer pública la decisió de la Junta de la Fansa de 
no organitzar l‘edició d‘aquest any 2024 i amb la voluntat de poder redreçar la 
situació de cara al Nadal de 2025 i poder tornar a estar presents a Sabadell. 

Per tal de situar-nos, deixeu-me fer una mica d‘història del que és la FANSA 

 

La Fansa neix l‘any 1996 amb la voluntat d‘oferir al públic sabadellenc una fira 
de tallers artesans de qualitat. 

 

Vam començar 3 anys a la plaça Sant Roc amb 5 haimes i 20 artesans. Per 
raons de remodelació de la plaça vam passar 3 anys al carrer Sant Antoni Mª 
Claret (paret de l‘Euterpe) amb 20 artesans. 

Després, quan el Passeig es va necessitar per posar-hi el Mercat Central (per 
obres a l‘edifici vell), vam tornar una anys a la plaça del Dr. Robert. 

Quan es va desmuntar el mercat, i quedar la ciutat sense passeig, doncs volem 
recordar que era una pista de ciment pur i dur, allà les nostres haimes donaven 
un toc nadalenc molt apreciat per la ciutat i aplaudit pels comerciants del 
centre. 

Més tard quan hi va haver l‘estació nova vam haver de sacrificar una haima, es 
a dir 4 artesans, passant de 20 a 16 artesans, el que va fer encarir el cost de la 
fira per cada artesà a l‘haver repartir la vigilància entre 4 artesans menys 

El novembre del 2022 s‘inaugura el nou passeig i ens diuen que no hi podem 
estar. Busquem alternatives amb el govern. Es va medir el carrer industria, 
inaugurat feia poc, veient que no era adient, dos estands, separacions, deixar 
pas pels guals, etc, etc. També es va medir la Plaça del Pi-Pi veient que no s‘hi 
cap. 

Finalment es va acordar la Plaça del Gas, amb el compromís de quedar dins 
del circuït de l‘oferta nadalenca, amb indicacions al Passeig de que la Fansa 
ara estava situada a la dita plaça. Les indicacions eren escasses i petites amb 
unes fletxes disposades a una altura que era impossible veure-les. Un plafó de 
fusta que també era poc visible. Després dels esforços per part de consistori de 
fer la plaça una mica més dinàmica oferint algunes activitats, el resultat va ser 
molt dolent.   Les vendes van minvar entre un 30 i un 40%. Vam organitzar 



 

 

tallers, cants corals, espectacles infantils, xanquer passejant pel centre i fent la 
decoració amb enllumenat de la plaça. Amb tota aquesta feina i despeses al 
nostre càrrec el resultat va ser pitjor. Dos artesans just van cobrir costos i la 
davallada dels altres va ser del tot preocupant. 

Aquest any hem tornat a parlar amb l‘Ajuntament per tal de trobar un lloc més 
adient. Hem presentat les propostes següents: 

- Carrer de Gràcia.  

- Carrer Escola Industrial, davant Museu de Paleontologia seguint per la 
façana de l‘antiga Biblioteca 

- Passeig de la Plaça Major, amb casetes lineals al costat dret, deixant 
espai pels bancs. Tampoc s´ha acceptat perquè malmet la ”VISUAL” del 
passeig. 

- Plaça del cinema Imperial 

Tot i haver presentat aquestes propostes, la resposta de l‘Ajuntament ha estat 
que només podem fer-la a la Plaça del Gas. 

Això va provocar que diferents tallers habituals no volguessin venir i en 
conseqüència, tenint en compte que ja ens trobàvem en ple estiu, ens 
dificultava poder organitzar una fira de qualitat. 

Per aquestes raons, vam haver decidir no organitzar-la tot i la problemàtica que 
suposa per als tallers que hi participem habitualment. 

ACORDS: 

- Demanem asumir per part del govern abans de final d’any el compromís ferm 
per solucionar aquest afer de cara al Nadal del  l‘any 2025 per poder continuar 
oferint al públic una fira de 27 anys d Història. Els nostres clients no entenen 
que se‘ns aparti del centre, quan és una fira única de qualitat, gestionada pels 
propis artesans que no cobrem res per organitzar-la. 

Gràcies per la seva atenció 

 

Maria Mercè Vega Castellví 
Presidenta de la FANSA 
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